
سـرانه مصـرف مـرغ در ایـران از
متوسط جهانی بیشتر شد

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه سرانه
مصرف مرغ در کشور رکورد زده است گفت: سرانه مصرف مرغ در کشور به
۲۹ کیلوگرم در سال رسید و در بخش تخم مرغ نیز دارای سرانه ۱۱

کیلوگرمی هستیم.

 

به گزارش تسنیم مرتضی رضایی معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد
کشاورزی امروز در حاشیه بازدید از چند واحد تولیدی دامی اظهار
کرد: درباره دستاورد ۴۰ ساله انقلاب در حوزه مواد پروتئینی گفت:
میزان تولید شیر در کشور سال ۵۷، دو میلیون و ۶۲۰ هزار تن بود که

این رقم در سال ۹۷ به ۱۰ میلیون و ۷۰۰ هزار تن رسیده است.

وی افزود: میزان تولید گوشت قرمز نیز در سال ۵۷، ۳۹۷ هزار تن بود
که درسال جاری به ۸۶۰ هزار تن رسیده است و در بخش تولید گوشت مرغ
نیز تحول بزرگی داشتیم به طوری که تولید ما از ۱۶۰ هزار تن به دو
میلیون و ۴۰۰ هزار تن رسیده است که حدودا ۱۵ برابر افزایش یافته
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است.

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: میزان
تولید تخم مرغ نیز از ۱۶۰ هزار تن سال ۵۷ به ۹۰۰ هزار تن در سال
۹۷ رسیده که اگر موضوع آنفولانزا نبود تولید ما اکنون از یک
میلیون تن عبور کرده بود. اما با این حال میزان تولید تخم مرغ

نیز ۵٫۷ برابر اضافه شده است.

رضایی با بیان اینکه تولید عسل در کشور بعد از پیروزی انقلاب ۱۳
برابر شده است گفت: میزان تولید این محصول ۶ هزار و ۶۰۰ تن بود

که اکنون به ۸۸هزار تن رسیده و ۱۳٫۳ درصد رشد دارد.

وی در ادامه صحبتهای خود با اشاره به سرانه مصرف محصولات پروتئینی
دامی درسال ۹۷ گفت: هر ایرانی روزانه ۲۸٫۵ گرم پروتئین از محل
منابع داخلی و ۲۹٫۵ گرم در مجموع دریافت می کند که با درنظرگرفتن

شیلات و آبزیان این رقم به ۳۶ گرم میرسد.

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی افزود: سرانه مصرف
شیر در کشور ۱۱۵ کیلوگرم گوشت قرمز، ۱۲ کیلوگرم مرغ، ۲۹ کیلوگرم
و تخم مرغ نیز ۱۱ کیلوگرم است  که در بخش مرغ میزان مصرف بالاتر

از متوسط جهانی است.

رضایی در بخش دیگری از صحبتهای خود با اشاره به پروژه هایی که در
سال ۹۷ در بخش دامپروری ایجاد شده است گفت: ۵۳ واحد جدید دام سبک
با ظرفیت ۳۳۰ هزار رأس و ۶۰ واحد جدید دام سنگین با ظرفیت ۱۱۰
هزار تن ایجاد و بعد حجم تولید این محصولات در کشور اضافه شده

است.

وی با بیان اینکه استفاده از نژادهای گاو دو منظوره در دامداری
های کشور توسعه یافته است گفت: این نوع دام علاوه براینکه عملکرد
مناسبی در تولید گوشت دارد بالای ۲۷ تا ۲۸ کیلوگرم نیز شیر تولید

می کند که این نژاد با نژادهای بومی ما نیز امیخته شده است.



صادرات چای هند به ایران از سر
گرفته میشود

صادرات چای هند به ایران که در پی بلاتکلیفی ناشی از بازگشت تحریم
های آمریکا علیه ایران متوقف شده بود دوباره از سر گرفته میشود.

 

به گزارش اگروفودنیوز؛ به نقل از ایکانامیک تایمز، صادرات چای
هند به ایران دوباره از سر گرفته میشود. چای کاران در هند گفتند
که مجددا درخواست خرید از طرف ایران دارند. این مسئله روند کاهشی
را که در سال گذشته به خاطر بلاتکلیفی بر سر تحریمهای نفتی آمریکا

به وجود آمده بود جبران می کند .
دولت آمریکا در اواخر سال گذشته تصمیم گرفت هند را از تحریمهای
ایران معاف کند. چای کاران بزرگ هند گفتند که خریداران ایرانی در
مورد معامله پرس و جوهایی کرده اند و احتمالا اولین چای را که در

آوریل تا مه وارد بازار میشود، می خرند .
رقابت هند با سریلانکا افزایش می یابد چون سریلانکا اصلی ترین صادر

کننده چای سنتی (ارتودوکس) به ایران است .
در پشت صحنه تحریمهای آمریکا علیه ایران، معامله با ایران برای

سریلانکا سخت شده است چون تجارت این کشور با دلار است .
ایران حدود ۵ درصد کل چای جهان را مصرف میکند. این کشور خودش
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چایکاری دارد و چای صادر می کند مخصوصا به هند، سریلانکا و کنیا.
ایرانی ها حدود ۱۰۵۰۰۰ تن چای در سال مصرف می کنند که یک چهارم

آن تولید داخل است .
انتظار میرود علاقه مجدد ایران به خرید چای بیشتر از هند،
چایکاران هند را مجبور کند بخشی از تولید چای غیرسنتی (CTC) خود

را به چای سنتی (ارتودوکس) اختصاص دهند .
هند سالانه ۸۰ تا ۱۰۰ میلیون کیلوگرم چای سنتی تولید میکند. چای
سنتی برگ های کامل چای است که با فرایند سنتی تولید می شود .

طی ژانویه تا نوامبر سال گذشته، هند ۲۷٫۲۶ کیلوگرم چای سنتی با
ارزش ۶۷۱٫۶۹ کرور روپیه به ایران صادر کرد. اگر مشکلی با
تحریمهای آمریکا علیه ایران پیش نیاید، صادرات چای هند به ایران

در ۲۰۱۹ به ۳۰ میلیون کیلوگرم می رسد .
پس از اینکه آمریکا سال میلادی گذشته اعلام کرد ایران را تحریم
میکند، صادرکنندگان چای هند که نگران این شرایط بودند، ارسال
برخـی از محمـوله هـای خـود را بـه ایـران متوقـف کردنـد و برخـی
تولیدکنندگان هم به تولید چای غیر سنتی به جای سنتی روی آوردند .
علیرغم کاهش ۱۰ درصدی تولید چای سنتی، قیمت آن تغییری نکرده است

.

طـرح ملـی پـرورش شتـر در دسـتور
کار قرار گرفت
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معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی گفت: طرح ملی پرورش
شتر در مناطق بیابانی و نیمه بیابانی در دستور کار قرار گرفته
است و با انتخاب مجری سند راهبردی این طرح در دست تدوین است.

 

مرتضی رضایی معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی در
گفتوگو با تسنیم اظهار کرد: با توجه به شرایط اقلیمی و وسعت خاک
سرزمینی کشور شرایط مناسبی برای پرورش شتر داریم که از لحاظ

اقتصادی نیز برای تولیدکنندگان صرفه مناسبی ایجاد کرده است.

وی افزود: طرح ملی پرورش شتر در مناطق بیابانی و نیمه بیابانی در
دستور کار قرار گرفته است و با انتخاب مجری سند راهبردی این سند

در دست تدوین است.

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی یادآور شد: شتر
حیوانی کم توقع است و با شرایط آب و هوایی ایران سازگاری مناسبی
دارد و میتواند در مراتع کم آب و علف کشور نیز به راحتی نگهداری

شود.

رضایی افزود: این حیوان حتی بدون آب تا ۱۰ روز در بیایان زنده
میماند و بسیار مقاوم است که گزارشات تأیید شده ای نیز در این

زمینه داریم.

وی همچنین در ارتباط با میزان تولید گوشت شتر در کشور گفت: ۱۸۰
هزار نفر شتر در کشور وجود دارد که این امر منجر به تولید ۱۲



هزار تن گوشت و ۱۸ هزار تن شیر از این دام شده است.

محققان می گویند؛ مکمل ویتامین
D فایده ای برای افراد بالای ۷۰

سال ندارد

نتایج یک تحقیق جدید نشان می دهد مکمل های ویتامین D برای افراد
بالا ۷۰ سال فایده ندارند.

 

 

به گزارش اگروفودنیوز؛ معمولا به افراد مسن توصیه می شود که برای
حفظ سلامت استخوان ها، دندان ها و عضلات شان مکمل ویتامین D مصرف

کنند.

حال محققان دریافته اند مصرف مکمل ویتامین D با دوز بالا به منظور
بهبود استحکام استخوان ها و کاهش ریسک افتادن به زمین برای افراد

بالا ۷۰ سال فایده ای ندارد.
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کمبود ویتامین D مشکلی شایع در بین افراد سالمند است و ممکن است
منجر به از بین رفتن استخوان ها، اختلال در عملکرد عضلات و افزایش

ریسک افتادن به زمین و شکستگی شود.

نتایج یک تحقیق نشان داد در مدت ۱۲ ماه مصرف مکمل ویتامین D با
سه دوز مختلف هیچ تغییری در تراکم استخوانی افراد مشاهده نشد.

«تری آسپری»، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: «پیشنهاد
ما این است که سالمندان برای حفظ سلامت استخوان های شان بر حفظ
سلامت جسم، رژیم غذایی متعادل، قرارگیری کافی در مقابل نور خورشید
،D و ورزش منظم تمرکز کنند. در صورت نیاز به مصرف مکمل ویتامین

مصرف بیش از µg ۱۰ فایده چندانی ندارد.»

ممنــــوعیت واردات تخمــــه
آفتــابگردان آجیلــی رفــع شــد/

واردات با ارز نیمایی

وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به سازمان های استانی
زیرمجموعه این وزارت خانه از رفع ممنوعیت واردات دانه آفتابگردان
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آجیلی با استفاده از ارز نیمایی خبر داد.

 

به گزارش اگروفودنیوز، وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه ای خطاب
به سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها اعلام کرد به درخواست
وزارت جهاد کشاورزی در نامه ای به تاریخ ۲۵ دی ۹۷ مبنی بر رفع
ممنوعیت واردات دانه آفتابگردان آجیلی، واردات این محصول با

استفاده از ارز بازار ثانویه(نیما) آزاد است.

بر اساس این بخشنامه وزارت صنعت، واردات دانه آفتابگردان روغنی
همچنان ممنوع است.



مــدیرعامل سازمــان تعــاونی
روستایی ایران: تحقیق و توسعه
حلقـه مفقـوده در زنجیـره ارزش
فعالیتهـای شبکـه تعـاونی صـنعت

زنبورداری کشور است

مدیرعامل سازمان تعاونی روستایی ایران تاکید کرد: ما نیازمند
تحول در فهم شخصیمان در بهرهبرداری از منابع پایه و بازنگری
دانشی، بینشی و مهارتی در صنعت زنبورداری کشور و ایجاد نهادهای

مدنی- تولیدی مدرن و ساختارهای بازار محور نوین هستیم.

 

حسین شیرزاد، در حاشیه بازدید از فروشگاه مرکزی فرآوردههای صنعت
زنبورداری کشور و دیدار با مدیرعامل و اعضای هیات مدیره صندوق
حمایت و توسعه زنبورداران کشور (اکسیر) گفت: صنعت زنبورداری
ایران، به واسطه پیچیدگیهای تکاملی مناسبات زنجیره تولید – بازار
و عقبماندگیهای تاریخی گریبانگیر آن و وقوع سوانح و حوادث نظیر
آسیبهای وارده بر زنبورداران طی پنج سال اخیر از جمله خشکسالی،
گرد و غبار، بیماریهای نوظهور نوزادان، تغییرات اقلیمی بیش از هر
زمان دیگری نیازمند عبور از شرایط تولید خرده پایی – معیشتی به
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سوی تولید اقتصادی و رقابتی است.
وی ادامه داد: ما نیازمند تحول در فهم شخصیمان در بهرهبرداری از
منابع پایه و بازنگری دانشی، بینشی و مهارتی در صنعت زنبورداری
کشور و ایجاد نهادهای مدنی – تولیدی مدرن و ساختارهای بازارمحور
نوین هستیم. از طرفی تولید اقتصادی و رقابتی و بهرهور بدون
بازگشت ارزش افزوده واقعی محصول تولیدی به تولیدکننده کامل
نخواهد بود. رسیدن به این مقصود، نیازمند در اختیار داشتن یک
برنامه و الگوی جامع توسعه است که اجرای آن زمینه رشد شاخصهای
توسعه را در طول زنجیره ارزش صنعت زنبورداری کشور از قبل تا بعد

از تولید تضمین نماید.
مدیرعامل سازمان تعاونی روستایی ایران فقدان ردیف بودجهای مستقل
جهت فعالیتهای زنبورداری در کشور، عدم پوشش چتر ایمنی – حمایتی
بیمه و تأمین اجتماعی زنبورداران را از جمله چالشهای بزرگ دانست
و از نمایندگان مجلس خواستار حساسیت بیشتری در این رابطه شد. حال
سوال اصلی اینجاست که کدام الگو و برنامه توسعهای میتواند مسیر
گذار بخش زنبورداری کشور را از تولید معیشتی به تولید رقابتی
فراهــم آورد و ارزش افــزوده واقعــی محصــول تولیــد شــده را بــه
تولیدکننده تسهیل و یا زمینهسازی نماید؟ از طرفی این الگوی
توسعه، چگونه به مورد اجرا گذاشته میشود، توسط چه کسی؟ و الزامات

آن چیست؟
به اعتقاد شیرزاد، در ورای گزینش الگویهای توسعه، ابعاد مختلفی
که باید در فرآیند بومی توسعه صنعت زنبورداری ایران به آن پرداخت
را بایـد در حوزههـای توسـعه بـازار، توسـعه زیرساختهـا، توسـعه
تکنولوژی، بهبود و ارتقاء منابع انسانی، تأمین سرمایه درگردش،
گسترش سرمایهگذاری داخلی و خارجی و پرتفوی ریسک یا خطرپذیری صنعت
زنبورداری جستجو نمود. اما در بعد نحوه اجرای الگوی توسعه، آنچه
تجربیات مختلف و مطالعه و بررسی تجربیات کشورهای مختلف نشان
میدهد هر برنامه توسعهای در هر زیر بخشی نیازمند یک سازمانهای
توسعهای پیش برنده و تسریع کننده است، این سازمانهای توسعهای با
رهبری، هم افزایی و پشتیبانی کسب و کارها و ایجاد نقش واسط بین
دولت، صنعت و بازار و همچنین پر کردن خلاء حلقههای مفقوده در صنعت
میتوانند نقشی تأثیر گذار در تحقق اهداف و بهبود شاخصهای توسعه

در صنعت و تسهیلکننده روندگذار باشند.
وی با اشاره به اینکه در زمینه چشمانداز و تدوین استراتژی صنعت
زنبورداری ضعف داریم، اظهار داشت: اقتصادی کردن تولید عسل و
اسـتفاده از تجـارب بینالمللـی در ارتقـای کـارایی و بهـرهوری
کندوها، به ویژه در زمینه ملکه مادر و ملکههای هیبرید و همچنین



تاکید بر تقویت زنجیره تولید زنبورعسل در کشور، انتخاب بازارهای
هدف و برندسازی و فعال شدن بیشتر اتحادیهها، تشکلها و انعکاس
پژواک صدای تشکلهای زنبورعسل در فضای ملی و تأکید بر توسعه صنعت
تولیـد ژل رویـال و اهمیـت اشتغـالزایی آن در منـاطق روسـتایی و
آموزشهای ترویجی لازمه در این زمینه در استانهای دارای مزیت

رقابتی کشور را از اهم راهبردهای آتی صنعت زنبورداری برشمرد.
این مقام مسئول واردات ملکه هیبرید و ملکه مادر زنبورعسل و
ارتباط تنگاتنگ با دانش روز زنبورداری را الزامی دانست و در این
رابطه از سازمان دامپزشکی و معاونت تخصصی امور دام خواست حال که
شبکه تعاونیهای روستایی کشور پیشتاز این مسئله شده و به استقبال

ریسکها رفته، معاضدت و گشایشهای بیشتری در این خصوص بخرج دهند.
شیرزاد موضوع پیگیری تدوین استانداردهای عسل طبیعی از طریق
سازمان دامپزشکی، معاونت امور دام، دفتر امور اقتصادی معاونت
برنامهریزی و اقتصادی و اتحادیه سراسری زنبورداران را برای حضور

کیفیتر و انکشاف بازارهای صادراتی جدید پدیده ای حیاتی دانست.
وی ادامه داد: تجربه صندوق حمایت از توسعه صنعت زنبورداری کشور،
به عنوان یک سازمان توسعهای و الگوهای به کار گرفته شده توسط
این صندوق برای بهبود وضعیت در این صنعت از جمله تأثیرگذاری و
نقش آفرینی در حوزه توانمند سازی تشکلهای زنبورداری، انتقال
تکنولوژی و نوآوریهای جدید به صنعت، ارتقای سطح دانش و آگاهی
فعالین صنعت، زمینه سازی بازگشت ارزش واقعی اقتصادی محصول به
تولید کنندگان، کاهش هزینه تولید، افزایش بهرهوری، خروج صنعت از
تک محصولی، توسعه پتانسیلها و بازارهای صادراتی و… یک الگوی
موفق برای توسعه صنعت زنبورداری کشور، مدنظر و توجه محققان،
کارشناسان، برنامهریزان و تصمیمگیرندگان در حوزههای مختلف

قرار گرفته است.
معاون وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: اما صرف حضور یک سازمان
توسعهای کفایت نمیکند، در کنار هر سازمان توسعهای پویا، شبکهای
از رهبران زنجیره ارزش مورد نیاز است که بتوانند خدمات، حمایتها
و زیرساختهای ایجاد شده توسط سازمان توسعهای را در اختیار جامعه
تولید کننده قرار دهند. این رهبران زنجیره در بخش کشاورزی نه
تنها ایران که در نقاط مختلف دنیا از جمله کشورهای پیشرفته در
بخشهای مختلف کشاورزی، شبکه تعاونیها و اتحادیههای کشاورزی

هستند.
شیرزاد افزود: هیچ کشور پیشرفتهای به لحاظ کشاورزی را یافت
نخواهید کرد که در آن کشور نقش تعاونیها و اتحادیههای کشاورزی در
تأمین نیاز اعضاء و خرید محصول آنها کم و ناچیز باشد. لذا ضروری



است با برنامهریزی دقیق و اصولی شبکه تعاونیهای کشاورزی کشور به
ویژه آنها که تحت پوشش سازمان مرکزی تعاون روستایی هستند، نقش
محوری خود در کسب خدمات حمایتی سازمان توسعهای نظیر صندوق حمایت
از توسعه صنعت زنبورداری کشور و انتقال آن به جامعه تولید کننده

را برعهده گیرند.
وی ادامه داد: در طی سالهای فعالیت صندوق حمایت از توسعه صنعت
زنبورداری کشور، این مهم به خوبی محقق شده است، بطوریکه تعداد
تعاونی ها فعال در این زیر بخش از ۳۰ تعاونی در سال ۱۳۹۲ به بیش
از ۱۵۰ تعاونی فعال و کارآمد در سال ۱۳۹۷ افزایش یافته است.
امروز شبکه تعاونیهای زنبورداری تحت پوشش سازمان مرکزی تعاون
روستایی ایران، کانال انتقال حمایت های نهاد توسعه ای صندوق به
زیر بخش هستند، به طوریکه در حوزهای که نگاه کنیم این نقش در
اختیار تعاونیها است. اگر انتقال تکنولوژی در صنعت اتفاق افتاده

است از طریق شبکه تعاونیها و اتحادیههای زنبورداری بوده است.
وی اضافه کرد: اگر آموزشی انجام شده است و سطح دانش و آگاهی
جامعه زنبورداری کشور ارتقاء پیدا کرده از طریق شبکه تعاونیها
بوده است. اگر نهاده های مورد نیاز صنعت تأمین شده است از طریق
شبکه تعاونی ها و اتحادیه های زنبورداری بوده است، اگر امروز
بخشی از محصول زنبوردار با قیمت مناسب خریداری می شود و در
بهترین نقطه مصرف عرضه می شود توسط شبکه تعاونی های زنبورداری
انجام می شود. اگر بخشی از سرمایه در گردش مورد نیاز جامعه
زنبورداری تأمین می شود، این کار توسط شبکه تعاونیها و اتحادیه
های زنبورداری سهامدار صندوق انجام می شود. بنابراین مشاهده می
شود الگوی توسعه حضور یک سازمان توسعه ای در کنار شبکه ای از
تعاونی ها و اتحادیه های کارآمد و موثر در بخش زنبورعسل کشور می
تواند زمینه رشد، ارتقاء و توسعه بخش زنبور عسل کشور را فراهم

نماید.
رئیس هیات مدیره سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران میزان
سرمایهگذاری برای ایجاد برند اکسیر را بالغ بر ۲۰ میلیارد ریال
اعلام کرد و درخصوص ساختار سازمانی خدمات رسانی صندوق تصریح کرد:
شاخصهایی نظیر تعداد نمایندگیهای ایجاد شده توسط اتحادیههای
ــتان)، ــزد، لرس ــراز، ی ــبریز، شی ــدگی (ت ــار نماین ــتانی، چه اس
سرمایهگذاری بخش خصوصی برای ایجاد شعب اکسیر، سه نمایندگی
(تهران، میدان امام حسین، لواسان)، افزایش قیمت خرید از زنبوردار
توسط تعاونی های زنبورداری حداقل ۳۰ درصد (میانگین قیمت فروش عسل
توسط زنبوردار ۲۵ هزار تومان، میانگین فروش به برند اکسیر ۳۹
هزار تومان)، سرمایه گذاری مشترک یونیدو و صندوق برای برگزاری



دورههای آموزشی، تجهیز آزمایشگاه مرجع، حضور در رویدادهای بین
المللی مجموعاً ۱۰ میلیارد ریال، تخصیص و محقق شده دو میلیارد
ریال را نشان پویایی و فعالیت موفق صندوق و اکسیر برشمرد و
خاطرنشان کرد: صندوق در طی مدت فعالیت (۵ سال) بیش از ۱۴۰
میلیارد تومان تسهیلات مالی ارزان قیمت و سهلالوصول در اختیار

شبکه تعاونی ها و اتحادیه های زنبورداری قرار داده است.
شیرزاد افزود: همچنین تأمین بالغ بر ۲۱ هزار تن نهاده به ارزش
بیش از ۵۲۰ میلیارد ریال برای شبکه تعاونیها و اتحادیههای
زنبورداری سراسر کشور به صورت سهل الوصول و ارزان قیمت، کاهش ۱۸
درصدی قیمت نهاده مورد نیاز زنبورداران از این طریق و صرفه جویی
۵۰ میلیارد ریالی، ایجاد بیش از ۲۰ میلیارد ریال درآمد برای شبکه
تعاونیها و اتحادیهها، تأمین حداقل ۱۵ درصد نهادههای مورد نیاز
جـامعه زنبـورداری کشـور از طریـق شبکـه تعاونیهـا و اتحادیههـای
زنبورداری، سرمایهگذاری ۱۴ میلیارد ریالی صندوق برای ایجاد
واحدهای فروشگاهی برای تعاونی ها و اتحادیه ها، ایجاد بیش از ۱۵
واحد فروشگاهی برای عرضه نیازمندیهای زنبورداران از طریق شبکه
تعاونیها به واسطه حمایت صندوق، سرمایه گذاری بالغ بر ۲۰ میلیارد
ریال برای ایجاد برند ملی شبکه تعاونی ها و اتحادیه های
زنبورداری به نام اکسیر به همراه ایجاد ۸ شعبه زنجیرهای تحت پوش
برند اکسیر توسط تعاونیها و اتحادیههای زنبورداری در سطح کشور و
عرضه بالغ بر یکصد تن عسل در طی سه سال گذشته توسط فروشگاه های
مذکور؛ سلسله ای از موفقیتهای شبکه در حوزه صنعت زنبور عسل است
اما بهرهبرداری و استفاده زنبورداران از تسهیلات سامانه بهینیاب

جهت اخذ تسهیلات اعتباری مورد نیاز را مایوسکننده است.
وی از سازمان دامپزشکی کشور خواست تا نسبت به دادن مجوزهای لازمه
جهت واردات اقلامی از داروهای مجاز به شبکه تعاونیها و اتحادیه
سراسری زنبورداران در شرایط تحریم های ظالمانه سریعا همکاری

نماید و موضوع اطلاعرسانی عام شود.
همچنین این مقام مسئول از سازمان مذکور خواست تا در خصوص استفاده
از ماشین های کددار جهت حمل و نقل زنبور عسل (مجوز کد رهگیری) و
مسئله مهم ناتوانی بخش اعظم جامعه زنبورداران در دسترسی به
ماشینهای مذکور تمهیدات ویژه ای را از طریق منابع بانکی و کمک به

زنبورداران فراهم آورد.
شیرزاد اضافه کرد: سرمایهگذاری بیش از دو میلیارد ریالی صندوق
در پروژههای تحقیق و توسعه برای تولید فرآورده های جانبی در
حوزههای آرایشی و بهداشتی، غذایی و دارویی از محصولات اصلی زنبور
عسل وتولید حداقل سه محصول جدید با نام قرص ژل رویال، کرم صورت



بره موم و آدامس بره موم در طی پروژه تحقیق و توسعه به همراه اخذ
اولین توافق اصولی تولید محصولات جانبی زنبور عسل از معاونت غذا و
داروی وزارت بهداشت برای تولید قرص ژل رویال را گام بزرگی برای

تنوع سبد کالایی صنعت زنبور داری کشور است.
وی سرمایهگذاری بالغ بر پنج میلیاردی صندوق برای حضور مدیران
تعاونی های زنبورداری در معتبرترین رویدادهای بینالمللی و حضور
بالغ بر ۵۰۰ نفر زنبوردار و مدیران تشکلها در اپی موندیای ترکیه
با تسهیلگری و حمایت صندوق، سرمایهگذاری و تسهیل حضور شرکت های
دارای قابلیت صادراتی در قالب ۸ غرفه متمرکز در رویداد مذکور و
کسب اولین مدال جهانی صنعت زنبورداری ایران در قالب کسب مقام سوم
و مدال برنز با کیفیت ترین عسل جهان که منجر به کاهش هزینه حضور
مدیران تشکلها، شرکتها و زنبورداران در رویدادهای مذکور به میزان

حداقل ۵۰ درصد گردید را ستود.
شیرزاد ادامه داد: باید جذب سرمایهگذاری داخلی و خارجی را در
سرلوحه کار قرار دهیم، وی سرمایهگذاری دو میلیارد ریالی برای
انتقال یافتههای تحقیقاتی از طریق شبکه تشکلهای زنبورداری به
بدنه تولید در قالب حمایت از ایستگاه اصلاح نژاد ملکه زنبور عسل
استان گلستان، تولید ۱۰۰ عدد برید اصلاح شده و مطالعه شده و تکثیر
و پروش حداقل ۲۰۰ هزار عدد ملکه اصلاح شده در کنار تأمین سرمایه
در گردش تعاونیهای زنبورداری به میزان حداقل ۱۴۰۰ میلیارد ریال
در طـی پنـج سـال گذشتـه بـه صـورت سـهلالوصول و ارزان قیمـت و
سرمایهگذاری دو میلیارد ریادی صندوق برای توسعه صادرات محصولات
زنبورعسل به خارج از کشور و ایجاد اولین زنبورستانهای ایرانی در
خــارج از کشــور در قــالب تولیــد فراســرزمینی از طریــق تشکلهــای
زنبورداری در قالب پروژه آفریقای جنوبی را فعالیتهایی سازنده

توصیف کرد که باید گسترش یابد.

ـــرد؛ ـــی اعلام ک ـــاون حجت مع
ــده ــرورش دهن ــن پ ایران؛دومی

https://agrofoodnews.com/%d9%85%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d8%ad%d8%ac%d8%aa%db%8c-%d8%a7%d8%b9%d9%84%d8%a7%d9%85-%da%a9%d8%b1%d8%af%d8%9b-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86%d8%9b%d8%af%d9%88%d9%85%db%8c%d9%86-%d9%be%d8%b1%d9%88/
https://agrofoodnews.com/%d9%85%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d8%ad%d8%ac%d8%aa%db%8c-%d8%a7%d8%b9%d9%84%d8%a7%d9%85-%da%a9%d8%b1%d8%af%d8%9b-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86%d8%9b%d8%af%d9%88%d9%85%db%8c%d9%86-%d9%be%d8%b1%d9%88/


شترمـرغ جهـان/ارائه تسـهیلات بـه
پرورشدهندگان

معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه سالانه سه هزار تن گوشت
شترمرغ در کشور تولید می شود، گفت: کسانی که مایل به پرورش
شترمرغ باشند می توانند از تسهیلات اشتغال روستایی استفاده کنند.

 

به گزارش خبرنگار مهر، مرتضی رضایی در جریان بازدید از مزارع
پرورش شترمرغ با بیان اینکه سال گذشته ۶ تا ۷ هزار شترمرغ مولد
در کشور تولید شده است، اظهار داشت: از این میزان ۱۰۰ تا ۱۱۰
هزار قطعه شترمرغ پرواری در کشور پرورش داده شد. ضمن اینکه
برآورد می شود سالانه سه هزار تن گوشت قرمز از این میزان شترمرغ

تولید شود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه گوشت شترمرغ نسبت به گوشت
گوسفندی قابلیت هضم بیشتری دارد، گفت: این گوشت یکی از لذیذترین
گوشت های موجود است که چربی خیلی کمی دارد و رنگ قرمز آن به دلیل

درصد آهن بالایی است که دارد.

رضایی افزود: با توجه به اینکه در کشور با کمبود گوشت قرمز مواجه
هستیم، می توان با توسعه پرورش شترمرغ این کمبود را جبران کرد

ضمن اینکه  قیمت گوشت شترمرغ مناسب تر نیز هست.

https://agrofoodnews.com/%d9%85%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d8%ad%d8%ac%d8%aa%db%8c-%d8%a7%d8%b9%d9%84%d8%a7%d9%85-%da%a9%d8%b1%d8%af%d8%9b-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86%d8%9b%d8%af%d9%88%d9%85%db%8c%d9%86-%d9%be%d8%b1%d9%88/
https://agrofoodnews.com/%d9%85%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d8%ad%d8%ac%d8%aa%db%8c-%d8%a7%d8%b9%d9%84%d8%a7%d9%85-%da%a9%d8%b1%d8%af%d8%9b-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86%d8%9b%d8%af%d9%88%d9%85%db%8c%d9%86-%d9%be%d8%b1%d9%88/


وی با بیان اینکه جز در استان های شمالی به دلیل مسائل بهداشتی،
پرورش شترمرغ در تمامی مناطق کشور آزاد است، افزود: کسانی که
تمایل به پرورش شترمرغ داشته باشند و تقاضای این کار را بدهند می

توانند از وام اشتغال روستایی استفاده کنند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به مزیت های پرورش شترمرغ
افزود: بزرگترین مزیت پرورش شترمرغ این است که این پرنده تولید
گوشت قرمز می کند و در شرایط کنونی تولید گوشت قرمز بسیار

اقتصادی است.

رضایی ادامه داد: علاوه بر این هر گوسفند در سال نهایتا دو بره
تولید می کند اما هر مولد شترمرغ حدود ۴۵ جوجه تولید می کند.

به گفته معاون وزیر جهاد کشاورزی، ایران بعد از آفریقای جنوبی که
مهد پرورش شترمرغ است دومین پرورش دهنده بزرگ شترمرغ در جهان

است.

افزایش ١۵ درصدی تولید زعفران/
قیمت به ١١ میلیون تومان رسید

https://agrofoodnews.com/%d8%a7%d9%81%d8%b2%d8%a7%db%8c%d8%b4-%d9%a1%db%b5-%d8%af%d8%b1%d8%b5%d8%af%db%8c-%d8%aa%d9%88%d9%84%db%8c%d8%af-%d8%b2%d8%b9%d9%81%d8%b1%d8%a7%d9%86-%d9%82%db%8c%d9%85%d8%aa-%d8%a8%d9%87-%d9%a1%d9%a1/
https://agrofoodnews.com/%d8%a7%d9%81%d8%b2%d8%a7%db%8c%d8%b4-%d9%a1%db%b5-%d8%af%d8%b1%d8%b5%d8%af%db%8c-%d8%aa%d9%88%d9%84%db%8c%d8%af-%d8%b2%d8%b9%d9%81%d8%b1%d8%a7%d9%86-%d9%82%db%8c%d9%85%d8%aa-%d8%a8%d9%87-%d9%a1%d9%a1/


نائب رئیس شورای ملی زعفران از رشد ١۵ درصدی تولید زعفران در
سالجاری خبر داد و گفت: قیمت این محصول در بازار به دلیل متعادل

شدن عرضه و تقاضا به ثبات رسیده است.

 

غلامرضا میری در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: قیمت زعفران در بازار
به ثبات رسیده و طی حدود ٢٠ تا ٢۵ روز اخیر کمترین میزان نوسانات

را داشته است.

وی حداقل قیمت هر کیلوگرم زعفران را ۶ میلیون و ۵٠٠ هزارتومان و
حداکثر ١١ میلیون تومان اعلام کرد.

میری دلیل ثبات بازار تعادل میان عرضه و تقاضا اعلام و اضافه کرد:
به دلیل اینکه فصل برداشت زعفران تازه به اتمام رسیده است کمبودی

در عرضه نداریم.

وی گفت: برداشت زعفران حدودا در پانزدهم آذرماه به اتمام رسید.

نائب رئیس شورای ملی زعفران درباره میزان تولید طلای سرخ نیز
اظهارداشت: براساس اعلام سازمان جهادکشاورزی میزان تولید زعفران
امسال حدود ٣٨٠ تا ۴٠٠ تن بوده که این عدد نسبت به رقم ٣٢٠ تا

٣۵٠ تن سال گذشته حدود ١٠ تا ١۵ درصد رشد دارد.

میری درباره صادرات طلای سرخ نیز افزود: صادرات در سالجاری از رشد
خوبی برخوردار بوده است. تا پایان آبان ماه ۴۶ درصد در این زمینه
رشد داشته ایم. آمار جدید نیز اگرچه ارائه نشده اما شواهد نشان

می دهد روند همچنان صعودی بوده است.

قرائـت گـزارش تحقیـق و تفحـص از
شرکت کشت و صنعت کارون در مجلس

https://agrofoodnews.com/%d9%82%d8%b1%d8%a7%d8%a6%d8%aa-%da%af%d8%b2%d8%a7%d8%b1%d8%b4-%d8%aa%d8%ad%d9%82%db%8c%d9%82-%d9%88-%d8%aa%d9%81%d8%ad%d8%b5-%d8%a7%d8%b2-%d8%b4%d8%b1%da%a9%d8%aa-%da%a9%d8%b4%d8%aa-%d9%88-%d8%b5/
https://agrofoodnews.com/%d9%82%d8%b1%d8%a7%d8%a6%d8%aa-%da%af%d8%b2%d8%a7%d8%b1%d8%b4-%d8%aa%d8%ad%d9%82%db%8c%d9%82-%d9%88-%d8%aa%d9%81%d8%ad%d8%b5-%d8%a7%d8%b2-%d8%b4%d8%b1%da%a9%d8%aa-%da%a9%d8%b4%d8%aa-%d9%88-%d8%b5/


سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس در جریان قرائت گزارش تحقیق و تفحص
از شرکت کشت و صنعت کارون، گفت که علیرغم تحولات و بهبود نسبی
امور، زیان انباشته سنواتی و بدهی بانکی ۲۳ هزار میلیارد ریالی،
شرکت را از حالت انتفاعی خارج کرده است. لذا پیشنهاد میشود نسبت
به واگذاری این شرکت و خروج بانک کشاورزی از این بنگاه اقتصادی

اقدام شود.

 

به گزارش ایسنا، گزارش نهایی تحقیق و تفحص از بررسی عملکرد شرکت 
کشت و صنعت کارون و طرح توسعه کشت و صنعت نیشکر و صنایع جانبی آن
در دستور کار جلسه علنی صبح امروز (دوشنبه) مجلس شورای اسلامی

قرار گرفت.

نور محمد تربتی نژاد، نماینده مردم گرگان و سخنگوی کمیسیون
کشاورزی گزارش این تحقیق و تفحص را در جلسه علنی مجلس شورای

اسلامی قرائت کرد که بخشهایی از آن به این شرح است:

ــ به دلیل حاکمیت عمومی قوانین و مقررات دولتی از منظر رعایت
حقوق صاحب سرمایه (بانک کشاورزی) که دولتی میباشد، محدودیتهای
اجرایی متعددی علیالخصوص در افزایش سرمایه شرکت و به تبع آن
سرمایهگذاری برای توسعه فعالیتها و تکمیل صنایع جانبی ایجاد شده

است.

ــ بیکاری مشهود در منطقه، انتظار به کارگیری هزاران نفر نیروهای
جدید، فشارها و دخالتهای بیرونی، مجموعه را شکننده کرده است و از



جایگاه بنگاه اقتصادی خارج کرده است.

ــ کاهش فعالیت برخی از صنایع جانبی موجود و عدم فعالیت و یا عدم
تکمیل صنایع جانبی ظرفیتهای خالی تولید و اشتغال را باعث شده است

و درآمد شرکت را متاثر کرده است.

ــ نظارت ضعیف بر فرایند امور و عدم پایش اجرای مقررات در انعقاد
قراردادها به ویژه در سالهای قبل از سال ۹۴ در تضاد منافع و صرفه
و صلاح شرکت بوده است. در گزارش مدیریتی موسسه حسابرسی شرکت در

سالهای ۹۳ تا ۹۵ به دفعات این مهم تذکر داده شده است.

ــ واگذاری های صورت گرفته توسط شرکت کشت و صنعت همانند شرکت
ماهی کارون و ماشین آلات، موجبات اعتراض مردم را فراهم ساخته است.

ــ حمایت های مالی ناگزیر بانک کشاورزی از کشت و صنعت کارون موجب
فشار فزاینده ای بر بانک در انجام وظایف ملی خود شده است.

ــ علیرغم تحولات و بهبود نسبی امور در دوره بررسی زیان انباشته
سنواتی و بدهی به بانک ۲۳ هزار میلیارد ریالی شرکت را از حالت

انتفاعی خارج کرده است.

سـخنگوی کمیسـیون کشـاورزی مجلـس شـورای اسلامـی در ادامـه برخـی
پیشنهادات و راهکارها برای شرکت کشت و صنعت کارون را به این شرح

عنوان کرد:

ــ تجدید ارزیابی داریی ها و شفاف سازی طراز مالی بدهی و دارایی
شرکت

ــ بانک کشاورزی با دریافت مجوز قانونی کل مطالبات خود را به
عنوان افزایش شرکت منظور و از تداوم جریمه، خود را رها سازد.

ــ بانک کشاورزی سهامدار اصلی کشت و صنعت کارون به استناد بند
“۱۶” قانون رفع موانع تولید باید آن را واگذار کند و با توجه به
سپری شدن مهلت قانونی سه ساله برابر بند “۱۷” قانون مشمول جریمه

است.

ــ شرکت کشت و صنعت کارون با حفظ یکپارچگی اراضی باید واگذار شود
و بانک کشاورزی از این بحران اقتصادی خارج شود.

ــ در صورت عدم واگذاری با توجه به نفوذ ساختاری و تاثیر



شهرستانهای شوشتر، گتوند و دزفول در کشت و صنعت کارون و تعارضات
اجتماعی، مشکلات فرهنگی و  دیدگاه مردم در ارتباط با شرایط و نحوه
صلح برخی زمین های زراعی که موضوع مالکیت آن لاینحل باقی مانده

است مسئولیت به شورای تامین استان واگذار شود.

ــ استفاده از ظرفیت بخش خصوصی و برونسپاری برخی از وظایف شرکت.

ــ رعایت قوانین و مقررات در امور مختلف شرکت خصوصا واگذاریها و
قرارداد و به کارگیری نیروها.

۲.۵ میلیون تن به ظرفیت تولید
محصـولات کشـاورزی کشـور اضـافه

میشود

مدیر عامل موسسه جهاد نصر گفت: با اجرایی شدن مرحله نخست طرح
احیاء دشتهای خوزستان و ایلام،  ۲.۵ میلیون تن به ظرفیت تولید
محصولات کشاورزی کشور اضافه میشود و این امر به ایجاد اشتغال

پایدار و افزایش درآمد مردم منطقه کمک شایانی میکند.

https://agrofoodnews.com/%db%b2-%db%b5-%d9%85%db%8c%d9%84%db%8c%d9%88%d9%86-%d8%aa%d9%86-%d8%a8%d9%87-%d8%b8%d8%b1%d9%81%db%8c%d8%aa-%d8%aa%d9%88%d9%84%db%8c%d8%af-%d9%85%d8%ad%d8%b5%d9%88%d9%84%d8%a7%d8%aa-%da%a9%d8%b4%d8%a7/
https://agrofoodnews.com/%db%b2-%db%b5-%d9%85%db%8c%d9%84%db%8c%d9%88%d9%86-%d8%aa%d9%86-%d8%a8%d9%87-%d8%b8%d8%b1%d9%81%db%8c%d8%aa-%d8%aa%d9%88%d9%84%db%8c%d8%af-%d9%85%d8%ad%d8%b5%d9%88%d9%84%d8%a7%d8%aa-%da%a9%d8%b4%d8%a7/
https://agrofoodnews.com/%db%b2-%db%b5-%d9%85%db%8c%d9%84%db%8c%d9%88%d9%86-%d8%aa%d9%86-%d8%a8%d9%87-%d8%b8%d8%b1%d9%81%db%8c%d8%aa-%d8%aa%d9%88%d9%84%db%8c%d8%af-%d9%85%d8%ad%d8%b5%d9%88%d9%84%d8%a7%d8%aa-%da%a9%d8%b4%d8%a7/


 

به گزارش اگروفودنیوز؛ محمد جواد صالحی نژاد مدیر عامل موسسه
جهاد نصر در نشست خبری  اظهار داشت: با اجرایی شدن مرحله نخست
طرح احیاء دشتهای خوزستان و ایلام،  محصولات کشاورزی این دو خطه در
مجموع  دو و نیم میلیون تن افزایش مییابد که این امر به ایجاد

اشتغال پایدار و ازایش درآمد مردم منطقه کمک شایانی کند.

وی افزود: این طرح احیاء از بزرگترین طرحهای تاریخ کشاورزی ایران
است که با سفر رهبر معظم انقلاب به این مناطق کلید خورد و با وقفه
۱۲ ساله طرح در سال ۸۷ و با سفر هیئت دولت به این مناطق،  ردیف

بودجهای پیدا کرد و از سال ۸۸ نیز عملیات اجرای آن شروع شد.

مدیر عامل موسسه جهاد نصر گفت: از سال ۸۸ تاکنون منابع مختلف در
اختیار طرح قرار گرفته و در این سالها حدود ۲۲۰ هزار هکتار تحت
پوشش این طرح شدهکه در نتیجه آن،  طی سال گذشته محصولات کشاورزی

دو خطه افزایش ۲ و نیم میلیون تنی داشته است.

صالحی نژاد ادامه داد: با اجرای کامل طرح که ۵۵۰ هزار هکتار زمین
تحت پوشش قرار میگیرد ۹ و نیم میلیون تن افزایش محصولات کشاورزی
هدف گذاری شده است.زمینهایی که شامل این طرح شدند قابل استفاده

نبودند، ولی با احیای آنها افزایش بهره وری صورت گرفت.

برقی شدن۶۰۰ هزار حلقه چاه کشور

وی با بیان اینکه مرحله دومطرح از سال آتی با تخصیص اعتبار لازم
آغاز خواهد شد گفت: طرح برقی کردن ۶۰۰ هزار حلقه چاه کشور نیز در
دسـتور کـار قـرار دارد و بـر اساس  تفاهمنـامهای کـه بـا سـتاد
بهینهسازی مصرف سوخت انجام دادهایم، هدفگذاری شده که ۵۰ هزار

حلقه را برقیسازی کنیم.

محمد جواد صالحی نژاد در ادامه نشست خبری امروز اظهار داشت: در
گام نخست ۱۰۰ حلقه را به صورت پایلوت در استانهای تهران، ایلام،
همدان، فارس، کردستان و آذرشهر برقی کرده ایم که تأمین اعتبار آن
در آغاز کار به عهده کشاورز است، اما ۸۰ درصد آن از طریق سازمان

بهینهسازی مصرف سوخت پرداخت خواهد شد. 

وی ادامه داد: برای به سرانجام رسیدن این طرح زمان پنج ساله در
نظر گرفته شده که در صورت تامین اعتبار تحقق آن دور از دسترس



نیست. 

مدیرعامل موسسه جهاد نصر گفت: تاکنون ۳۰۰۰ پرونده برقیسازی به
سازمان بهینهسازی سوخت ارسال شده، اما مرحله بررسی پروندهها و
تأمین اعتبار آن در این ستاد به کندی پیش میرود و درخواست ما این
است که به این کار سرعت ببخشند.                                

   

مدیرعامل موسسه جهاد نصر گفت: اعتباری که در لایحه بودجه ۹۸ برای
اجرای مرحله۲ طرح ۵۵۰ هکتاری در دشتهای خوزستان و ایلام پیشبینی

شده آنقدر پایین است که نمیتوان امیدوار بود. 

وی با بیان اینکه اعتباری که در لایحه بودجه ۹۸ برای اجرای مرحله
۲ طرح ۵۵۰ هزار هکتاری مقام معظم رهبری در دشتهای خوزستان و ایلام
پیشبینی شده آنقدر پایین است که نمیتوان امیدوار بود، گفت:
امیدواریم که به اذن رهبری از صندوق توسعه ملی برای اجرای این
پروژه مهم از صندوق توسعه ملی اعتبار اختصاص یابد و کمیسیون
تلفیق هم اعتبار پیشبینی در لایحه را بازبینی کند؛ برای اجرای
مرحله دو طرح ۵۵۰ هزار هکتاری ۱٫۷ میلیارد دلار اعتبار نیاز است. 

وی ادامه داد: طرح ۵۵۰ هزار هکتاری در سفر سال ۱۳۷۵ مقام معظم
رهبری به استان خوزستان کلید خورد و با وقفهای ۱۲ سالهای که در
اجرای آن اتفاق افتاد، در سال ۸۷ در سفر هیأت دولت به خوزستان
اعتبار این طرح در ردیف بودجه سالانه قرار گرفت. در سال ۱۳۸۸ با
پیشبینی ۹ طرح در قانون بودجه به عنوان طرح ۵۵۰ هزار هکتاری
معروف به طرح مقام معظم رهبری در دشتهای خوزستان و ایلام شروع شد.

صالحی نژاد اضافه کرد: با اجرای این طرح قرار است ۵۰۰ هزار هکتار
از زمینهای خوزستان و ۵۰ هزار هکتار از زمینهای کشاورزی ایلام

عملیات آمادهسازی، هموارسازی، ایجاد کانال و آماده کشت شود.

مدیرعامل موسسه جهاد نصر گفت: اجرای مرحله ۲ این طرح به شدت
نیازمند بودجه و اعتبار است و در صورت تأمین اعتبار از سال ۹۸

آغاز میشود و در مدت ۵ سال پایان میپذیرد.

به گفته وی برای تأمین اعتبار تلاش میکنیم از یک سو دستور مقام
معظم رهبری را برای اختصاص از محل صندوق توسعه ملی بگیریم و از
دیگر سو نمایندگان مجلس و مسئولان ذیربط تلاش میکنند تا در لایحه

بودجه سال ۹۸ افزایش اعتبار صورت گیرد. 



صالحینژاد در پاسخ به اینکه اعتباری که در لایحه بودجه ۹۸ پیشبینی
شده چه میزان است؟ گفت: آنقدر کم است که نمیتوان به آن امیدوار

شد و اجرای این طرح نیاز به اعتبار ویژهای دارد.

وی تأکید کرد: در اجرای این طرح برخلاف آنچه که برخی مطرح میکنند،
حمایت از صنایع داخلی در دستورکار قرار گرفته است به طوری که در
اجرای فاز یک از ۵۵۰ دستگاه اسکریپر و ترنچر استفاده شد، ۳۳۰
دستگاه آن داخلی بود و بیش از ۸۵ درصد اقداماتی که در این پروژه

انجام میشود کاملا بومی است.

به گفته صالحینژاد در حال حاضر شرایط تأمین آب ۲۵۰ هزار هکتار از
اجرای فاز ۲ هم مشخص شده است. پروژه مشترکی بین وزارتخانههای
جهاد کشاورزی و نیرو اجرا میشود که جزئیات آن هم به سازمان
برنامه و بودجه ارسال شده است؛ و تفاوت آن با فاز یک این است که
در مرحله دوشبکههای اصلی و فرعی آبیاری همزمان انجام خواهد شد.

ً آماده بود. در حالی که در فاز یک شبکههای اصلی قبلا

وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه چرا به رغم تولید تجهیزات پروش
ماهی در قفس، اینها را وارد میکنید که به گزارش شاهدان کارآیی
مناسبی هم ندارند، گفت: در حال حاضر تجهیزات پرورش ماهی در قفس
از کشور نروژ وارد میشود و ما هم شنیدهایم که این تجهیزات در
برابر بادهای شدید مقاومت نمیکند بنابراین تلاش ما این است که
تولیدکنندگان داخلی را تقویت کنیم و از تجهیزات و امکانات بومی

استفاده کنیم. 

تولید انبوه تیلاپیا مجوز ندارد 

مدیرعامل موسسه جهاد نصر در پاسخ به اینکه چرا درباره تولید ماهی
تیلاپیا که واردکننده عمده آن هستیم، اقدامی انجام نمیدهید، گفت:
تیلاپیا نخستین بار توسط موسسه شیلات در بافق یزد تولید شد، اما از
آنجا که این ماهی مهاجم است سازمان محیط زیست مجوز پرورش آن را
نمیدهد. قرار شده که گونههای تکجنسی آن که امکان زادوولد ندارند
پرورش داده شود، اما سازمان محیط زیست برای تولید آن به صورت

انبوه مجوز نمیدهد. 

مدیرعامل موسسه جهاد نصر گفت: به منظور تسریع کار پیشبینی کردیم
مبلغ ۲۰۰ میلیون دلار از محل صندوق توسعه ملی در ردیف بودجه ۹۸

دیده شود که هنوز اقدامی در این زمینه انجام نشده است.



وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه شوری آب و خاک در منطقه
خوزستان بالاست و میتواند در آینده تولید محصول را تحتالشعاع قرار
داده و ساختار خاک را بهم بریزد، گفت: برای مقابله با این کار
آبشوییهای سنگین انجام شده و در سالهای متمادی هم با این روش
شوری را به حداقل میرسانیم به طوری که مقایسه سالهای زراعی ۹۳ تا
۹۶ حاکی از آن است که شاهد افزایش عملکرد در این منطقه بودهایم.

مذاکره با چین برای فاینانس طرح ۵۵۰ هزار هکتاری

صالحینژاد با اشاره به تلاشهای صورت گرفته برای یافتن فاینانس
پروژه تصریح کرد: تاکنون حدود ۷۹ میلیارد تومان از کل اعتبار ۷۰۰
میلیارد تومانی سال ۸۷ تا ۹۳ از طریق فاینانس داخلی تأمین شده
است، اما با کشور چین در حال مذاکره هستیم تا فاینانس بگیریم،

اما احتمالا در سال ۹۸ انجام نخواهد شد.

مقابله با ۷ کانون بحرانی ریزگرد در خوزستان

وی همچنین درباره دیگر طرحهای اجرایی جهاد نصر گفت: طرح مقابله
با ریزگردها را در منطقه خوزستان از سال ۹۵ آغاز کردهایم. این
طرح با همکاری موسسه جهاد نصر و سازمان جنگلها در سطح ۳۵۰ هزار
هکتار آغاز شد. ۷ کانون بحرانی شناسایی شد که کانون ۴ آن در جنوب

و جنوب شرق این منطقه فوقالعاده بحرانی شد.

به گفته مدیرعامل موسسه جهاد نصر ۱۱ پیمانکار با اعتبار ۳۲۰
میلیارد تومان برای مقابله با این کانونهای بحرانزا در منطقه
خوزستان پروژههایی را انجام میدهند، اما برای ادامه اجرای این
پروژه نیاز به اعتبار بیشتر از ۳۲۰ میلیارد تومان است که در

اختیار ستاد حفاظت از محیط زیست قرار دارد.

بومی سازی تجهیزات وارداتی پرورش ماهی در قفس

وی در ادامه به پروژههای آبزیپروری و پرورش ماهی در قفس اشاره
کرد و گفت: تفاهمنامههایی که با سازما ن شیلات، موسسه شریف،
شهرکهای کشاورزی داریم، بحث آبزیپروری، پرورش ماهی در قفس و

پرورش میگو را انجام میدهیم. 

مدیرعامل موسسه جهاد نصر افزود: این طرحها بیشتر در استانهای
گیلان، مازندران، هرمزگان و بوشهر انجام میشود.

صالحینژاد با تأکید بر اینکه هدف ما بیشتر حمایت از صنعت داخلی



است، گفت: اقدامات ترویجی و تحقیقاتی هم برای پرورش گونههای بومی
در منطقه شمال انجام میدهیم.


